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30 روز تا جام جهانی

پشت پرده

مرور اتفاقات مهمترین تورنمنت فوتبال جهان)16(

ظهور زیدان و گام تاریخی ایران

اتفاقات عجیب در نقل و انتقالات لیگ یک

دلالانی که در باشگاه ها مسئول می شوند!
شهروند|  مسابقات لیگ یک در شرایطی دو هفته قبل 
با صعود نفت مسجد سلیمان و نساجی قائم شهر به لیگ 
برتر به پایان رسید که از همین حال برخی تیم ها اقدامات 
اساسی برای حضور پر قدرت در بازار نقل و انتقالات را آغاز 
کرده اند. مسأله نگران کننده اما درباره نقل و انتقالات این 
فصل لیگ یک این است که دلالان فوتبال برنامه ریزی 
مفصلی برای بستن تیم های مختلف در دستور کار خود 
قرار داده اند و برای این کار در مذاکره با باشــگاه هایی که 
تکلیف کادر فنی آنها مشخص نیست،  در تلاش هستند تا 

مربی مدنظر خود را رأس کار بیاورند.
سودجویی از تیم های صنعتی

از آن جایی که همواره در ســال های گذشته نظارت 
روی اتفاقات و حواشی لیگ یک کمتر از لیگ برتر بوده 
است همین مسأله بهترین فضا را برای جریان های دلالی 
سودجو فراهم می کند تا با ارتباط گرفتن با مربیان و عوامل 
باشگاه های مختلف،  از نقل و انتقال بازیکنان پول هنگفتی 
به جیب بزنند. در همین رابطه شــنیده می شود برخی 
دلال ها با نزدیک شــدن به تیم های صنعتی که بودجه 
قابل توجهی دارند،  در تلاش هستند تا تیم فصل آینده را 

خودشان ببندند.
 دلالانی که 

مسئول نقل و انتقالاتی باشگاه ها می شوند
 اگر تا ســال های قبــل دلالان غیررســمی نهایت 
تلاش شــان دادن چند بازیکن به یک تیم بود،  حالا کار 

به جایی رســیده که آنها با ارتباط قوی ای که با سرمربی 
یا مدیرعامل باشــگاه ها برقرار می کنند،  تمام امور نقل 
و انتقالاتی باشــگاه را در دســت می گیرند. از همین رو 
این انتظار وجود دارد با توجه به فضــای به وجود آمده،  
مسئولان کمیته اخلاق، فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ 
با کمک وزارت ورزش و نهادهای نظارتی بررسی جامعی 
نسبت به بازار نقل و انتقالات فوتبال ایران داشته باشند. 
چرا که دایره فعالیت های مافیای نقل و انتقالاتی نسبت 
به ســال های قبل بزرگ تر و قدرتمند تر شده و آنها روی 
تمامی تصمیمات و اتفاقات یک باشگاه تاثیرگذار هستند. 
در چنین فضایی تیم های صنعتی که از بودجه قابل توجه 
دولتی ارتزاق می کنند به خاطر دست به نقد بودن بهترین 
گزینه برای ســودجویی دلالان غیررسمی هستند. آنها 
با سوءاســتفاده از ارتباط خود با مدیران عامل یا مربیان 
براساس بده بستان مالی ایجاد شــده هر بازیکنی را که 
اراده کنند وارد تیم ها می کنند و هیچ مانعی هم برای این 

فعالیت ها بر سر راه آنها وجود ندارد. 
شکایت کانون کارگزاران از چند دلال

گفته می شــود کانون کارگزاران فوتبــال ایران هم 
اخیرا از تعداد قابل توجهی از این دلالان غیررســمی به 
کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال شکایت کرده و خواهان 
جلوگیری از روند فعالیت های دلال هایی شده است که 
عملا روی کار آنها هم تأثیر منفی گذاشته اند و فساد مالی 

را در فوتبال ایران زیاد کرده اند.

توییت ورزشی

کاربران توییتر در واکنش به برخی اتفاقات روز 
ورزش توییت های جالبی مخابره کردند. برخی از 

این جملات را بخوانید:    
  بارســای بدون مسی، یه چیزی مثل یونایتد 
بدون فرگوسنِ، مثل پرسپولیسِ بدون برانکو، 
مثل لیورپولِ بدون محمد صلاح یا مثل رئالِ بدون 

داوره!
  شاید الان که لیســت تیم ملی اعلام شده، 
رحمتی ناراحت ترین باشــه، چون هنوز از اون 

چهار تا گلر آماده تره.
  بارسلونا بدون مســی مثل زرشک پلو بدون 

مرغه!
  توی ایران میخوای موفق باشی سبک زندگی 
خانزاده و بیت آشور رو الگوی خودت قرار بده! هر 
۴سال میان یه جام جهانی تجربه می کنن و میرن.

  کفران نعمت فقط آن جا که استیون بیت آشور 
۳1ساله را بعد از ۴سال دعوت می کنی و چشمانت 
را روی صادق  محرمی ۲۲ساله دفاع تیم منتخب 

آسیا می بندی.

  فرگوسن اگه تو و یکی از بیمارستان های ایران 
بود، آنقدر باهاش به طور زنده ارتباط می گرفتن و 
سلبریتی ها باهاش سلفی می گرفتن که دیگه تا 
الان شبکه خبر تشییع باشکوه پیکر مطهرش رو 

پخش میکرد.
  قهرمانی دخترها تو آسیا جواب محکمی بود به 

اونا که می گن زن ها رو چه به فوتبال اصلا!
  فراموش نکنیم که تیم ملی زنان در شرایطی 
قهرمان آسیا شد که هنوز تو ایران خانم ها اجازه 

حضور در استادیوم را ندارند.
   عکس توییت: وقتی می بینی آقای گل لیگ تو 

لیست نهایی جام جهانی نیست! 

  ابتدا از برنامه ریزی های انجام شده برای سفر به روسیه برایمان 
توضیح بدهید. کمتر کسی می داند تیم داوری ایران چه زمانی به 
روسیه سفر خواهد کرد؛ در مدت زمان حضور در جام جهانی چه 

مراحلی را پشت سر خواهید گذاشت.
با هماهنگی های صورت گرفته از سوی کمیته داوران فیفا تمام داوران 
حاضر در جام جهانی سیزدهم خردادماه به روسیه سفر خواهند کرد. هتل 
محل اقامت تمام داوران و ناظران در شــهر مســکو خواهد بود که تدابیر 
امنیتی ویژه ای هم در اطراف آن برقرار اســت که تیم های داوری مختلف 
در آرامش باشند. روال کار هم مثل جام های جهانی گذشته است؛ بلافاصله 
بعد از حضور در نخستین جلسه تست آمادگی جسمانی از داوران گرفته 
خواهد شد تا آخرین شرایط بدنی آنها برای قضاوت مسابقات زیر نظر تیم 
ویژه پزشکی بررسی شــود؛ البته فیفا در طول  سال برنامه های متنوعی 
برای آموزش داوران دارد و تمام تمرینات داوران در کشــور خودشان هم 
با برنامه ای که از سوی فیفا به آنها ارایه می شود، صورت می گیرد. درواقع 
تمام داوران در طول  سال لحظه به لحظه با مسئولان کمیته داوران فیفا 

در ارتباط هستند.
  از آن جا که دو هفته زودتر در روسیه حاضر خواهید شد، باز هم 

تمرینات فشرده در دستور کار داوران قرار داده اند؟
بعد از تســت آمادگی جســمانی  به مدت 10 روز کلاس های فشرده 
آموزشــی و تئوری و عملی در صبح و بعدازظهر برگزار می شــود. البته 
با توجه به برنامه فیفا برای استفاده از سیستم ویدیوچک در جام جهانی 
بیشتر تمرکز کمیته داوران فدراسیون جهانی روی هماهنگی بیشتر برای 

استفاده بدون مشکل از ویدیوچک است. 
  در حال حاضر داوران حاضر در جام جهانی مشــکلی برای 

استفاده از این سیستم ندارند؟ 
از زمانی که استفاده از ویدیوچک تصویب شــد، دو مشکل بزرگ وجود 
داشــت. اول این که داوران فعال فیفا امور ویدیوچک را انجام خواهند داد یا 
این که از داوران بازنشسته استفاده خواهد شد. درنهایت تصمیم گرفته شد که 

دو تیم جداگانه کار را انجام بدهند؛ یعنی تیم داوری و تیم ویدیوچک که 
طول مسابقه ارتباط لحظه به لحظه با هم داشته باشند.

  با توجه به فاصلــه زیادی که داوری 
ایران از نظر ساختار و امکانات از داوری 
روز فوتبال جهان دارد، خود شما آمادگی 
لازم را برای استفاده از ویدیوچک دارید؟

به جز دو سه کشور ما بقی کشورها از این سیستم استفاده نمی کنند و در 
کلاس های آموزشی و دوره های تمرینی که فیفا برای داوران در سال های 
اخیر در نظر گرفت، به خوبی درباره ویدیوچک و نحوه هماهنگی و استفاده 
از آن آموزش های لازم داده شــده است و هیچ مشکلی هم فکر نمی کنم 
که وجود داشته باشــد و همه داوران از وجود این سیستم اتفاقا استقبال 
کرده اند. ما هم از این قاعده مستثنی نیستیم. درواقع این اطمینان را داریم 
که ویدیوچک به تصمیمات و عملکرد داوری کمک ویژه ای خواهد کرد و به 

حرف و حدیث ها پایان خواهد داد. 
  می توانید بیشتر توضیح بدهید؟

بحث اول این است که خیلی ها فکر می کنند سیستم ویدیوچک قرار 
است وقفه های زیادی در بازی ایجاد کند و در تمام مسابقات مورد استفاده 
قرار بگیرد؛ در شرایطی که واقعیت چیز دیگری است. پیش بینی های خود 
مسئولان فیفا تاکنون این بوده که در هر هفت مسابقه یک بار از سیستم 
ویدیوچک استفاده شود. به  هر حال فلسفه استفاده از این سیستم برای 
این است که در مواقع حساسی چون گذشتن توپ از خط، کارت های زرد و 
قرمز و صحت آفساید و صحنه های پنالتی به تصمیمات داوری کمک شود 
تا حقی از تیم ها ضایع نشود. البته تصمیم گیرنده نهایی در طول مسابقه 
داور است و به جز مواقع خیلی حساس بقیه موارد که با ویدیوچک بررسی 
می شود، از طریق همان ارتباط رادیویی بین تیم داوری انجام می شود و در 
کمتر از 20 تا 30 ثانیه اگر اتفاق مهمی رخ بدهد، تیم داوری ویدیویی آنالیز 

خود را به داور وسط اعلام می کند تا در زمین اجرا شود. 
  در شرایط کنونی تیم های داوری درون زمین و ویدیوچک به 

هماهنگی کامل برای قضاوت مسابقات رسیده اند؟
این سیستم در مسابقات جام باشگاه های جهان و جام کنفدراسیون ها 
مورد استفاده قرار گرفت و نتایج خوبی به دنبال داشت. در شرایط کنونی 
هیچ مشکلی وجود ندارد و در ســمینار اخیر که برای داوران برگزار شد 
هم اکثر وقت مربوط به هماهنگی های استفاده از سیستم ویدیوچک بود 
و خوشبختانه تیم های داوری آماده قضاوت مسابقات با تکنولوژی جدید 
هستند. خوبی این سیستم این است که اشــتباهات داوری را به حداقل 
می رســاند؛ به  طور مثال اگر در بازی معروف پلی آف جام جهانی ایرلند و 
فرانسه چنین سیستمی وجود داشت، هند تیری هانری با ویدیوچک اعلام 
می شــد. به این صورت دیگر هیچ وقت ایرلندی ها ناراحت عدم صعود به 

جام جهانی به خاطر اشتباه داور نمی شدند. 
  سیستم انتخاب داوران برای مسابقات جام جهانی به چه شکل 

است. 
برای کمیته داوران فیفا ملیــت داوران اهمیت زیادی ندارد؛ اما معمولا 
ملاک اصلی این است که داوری دو تیم از قاره های مختلف را به داوری که 
برای قاره دیگر باشد، می دهند. البته به دفعات اتفاق افتاده که مثلا بازی 
یک تیم اروپایی در جام جهانی را هم داور اروپایی سوت زده است. کمیته 
داوران فیفا با توجه به برنامه برگزاری مسابقات از مدت ها قبل آنالیز دقیق 
برای چینش داوری را انجام داده است. معمولا هم دو روز قبل از هر مسابقه 
داور بازی را اعلام می کنند و برنامه های آموزشی و آنالیز برای تیم داوری 

می گذارند. به این ترتیب طبق برنامه هــم تیم های داوری بعد از انتخاب 
و حضور در جلسات آنالیز به شــهر محل برگزاری بازی اعزام می شوند و 

بلافاصله بعد از قضاوت هم دوباره به مسکو بازمی گردند. 
  شنیده ایم که شما قبل از هر مسابقه اسم تمام بازیکنان دو تیم 

را حفظ و درباره بازیکنان مطالعه می کنید.
به هرحال همان طور که گفتم ما هم بعضا شرایط تیم ها را آنالیز می کنیم 
تا با شناخت کامل یک مسابقه را قضاوت کنیم. روانشناسی و اطلاع از اخلاق 
و روحیات یک تیم و بازیکن و مربی اهمیت بسیار زیادی در داوری دارد. 
به طور مثال شما وقتی بازی تیم ملی آلمان یا اسپانیا را قضاوت می کنید، 
مشخصا این تیم، فوتبال تاکتیکی انجام می دهد و بازیکنانش کمتر اهل 
برخوردهای فیزیکی خشن در طول مسابقه هستند، چون معمولا مالکیت 
توپ در هر بازی در اختیار آنهاست. ضمن این که تماشاکردن فوتبال های 
خارجی کمک زیادی به شناخت بازیکنان باانضباط و بی انضباط به همه 
می کند. یا تیم های آمریکای جنوبی معمولا فوتبال را فیزیکی و خشن تر 
از سایر کشــورها انجام می دهند و برخورد در مســابقات آنها زیاد است. 
کشورهای آفریقایی هم تقریبا مثل آمریکای جنوبی هستند، با این تفاوت 
که جثه آنها بزرگتر است و در قضاوت مسابقات تیم های آفریقایی به خاطر 
فیزیکی که دارند، تشــخیص خطا در بعضی برخوردها در آن لحظه، کار 
راحتی نیست، به همین ترتیب فیفا معمولا برای داوران کلاس آموزشی 

می گذارد.
  قضاوت بازی تیم های  بزرگ و رویارویی با بازیکنان 

سرشــناس چه شــرایطی دارد؟ البته شما تجربه 
قضاوت مســابقات بزرگ را دارید و این موضوع 

برای تان هیجان انگیز نیست.
برای داوری که جام جهانی را سوت می زند، بزرگی تیم ها 
و بازیکنان اهمیتی ندارد. برخورد ســتاره ها با تصمیمات 
داوری هم با هم متفاوت اســت. مثلا مسی بازیکنی نیست 

که زیاد به تصمیمات داوری اعتراض کند و معمولا کار 
خودش را در زمین انجام می دهد، مگر این که 

واقعــا اتفاقــات عجیب غریبی در 
مســابقه رخ بدهــد و عصبانی 

شود. یا از طرفی بازیکنانی 

ماننــد نیمار و 
راموس ســتاره هایی هســتند 
که زیاد بــه تصمیمــات داوری 
اعتراض می کنند. نکته قابل توجه 
این جاســت که در برخورد با هر 
تیم و ســتاره ای داور باید قانون را 
اجرا کند. برای هــر رفتار و خطا 
و اتفاقی قانــون پیش بینی های 
لازم را داشته اســت و ما موظف 
به اجرای آن هستیم، به همین 
ترتیب اصولا داوران تحت تأثیر 
نام ســتاره های بزرگ دنیای 
فوتبال قرار نمی گیرند و تلاش 
می کنند بهتریــن قضاوت را 
داشته باشند تا بتوانند باز هم 
در جام جهانی قضاوت کنند و 

به مراحل بالاتر برسند.
  شــما یکی دیگــر از 

نماینده  های فوتبال ایران در 
جام جهانی هستید که به خاطر 
کارنامه درخشان توقعات زیادی 
هم از تیم داوری شما وجود دارد. 
از میــزان حمایت ها از خودتان 
رضایت  مســئولان  توســط 

داشتید؟
به هرحال با تمــام کمبودهایی 
کــه وجــود دارد و همه مــا آنها را 
می دانیم، خوشبختانه با رایزنی های 

صــورت گرفتــه از آن جایی که 
شــعار مســئولان آن بود که 
در جام جهانــی روســیه دو 
تیم ملی داریم، قرار شــد 
پاداش صعود به جام جهانی 
به داوران به همان میزانی 
که به بازیکنــان و عوامل 
تیم ملی  تعلق می گیرد، 
باشد. فدراسیون تصمیم 
گرفته کت و شلوار های 
مخصــوص تیم ملــی 
را هــم در اختیار تیم 
بدهد،  قــرار  داوری 
چنــد  از  حتــی 
وقت قبــل به ما 

اعلام شــد که 
از  می توانیــم 

امکانات مرکز ریکاوری مخصوص تیم ملی هم استفاده داشته باشیم که 
به خاطر حضور در کلاس های فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا وقت نشد 
به آن جا برویم. در کل از مسئولان به خاطر توجهی که به داوران داشتند، 
تشکر می کنم. ما در تمام این سال ها تلاش کردیم بدون توجه به حواشی و 
مشکلاتی که بعضا پیش می آمد، کار خودمان را انجام بدهیم. خیلی مسائل 
به وجود آمد. خیلی تلاش ها برای ضربه زدن به ما انجام شــد. منتهی با 
سکوت کردن تصمیم گرفتیم تلاش خود را بیشتر کنیم و موفقیت هایی 
که کسب شد فکر می کنم بهترین دستاورد و جواب به برخی دوستان بود. 

  برای دریافــت حق الزحمه قضــاوت بازی های بین المللی 
شنیده ایم اختلافاتی با مدیران فدراسیون فوتبال دارید!

آقای تاج که همیشه دستور می دهند حقوق داوران به موقع پرداخت 
شود. ما برای مسابقاتی که زیر نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا در رده ملی 
و باشگاهی برگزار می شود، خودمان در همان محل برگزاری بازی، پول 
را مســتقیم دریافت می کنیم. اما برای بازی های فیفا تا چند  سال قبل 
که اصلا پول ها به خاطر مسائل تحریم به دست مان نمی رسید. منتهی 
با تلاش های فدراسیون، فیفا مدتی است به صورت حواله فرانک حق و 
حقوق ما را به فدراســیون فوتبال می دهد. مشکل این جاست که وقتی 
حواله ها به دست فدراسیون می رسد، مدت زیادی طول می کشد تا پول ما 
را بدهند و معمولا تبدیل حواله به ریال را بهانه می کنند، ضمن این که در 
قیمت گذاری آن هم متاسفانه مشکلاتی وجود دارد. مثلا حواله فرانک 
قضاوت های ما را با قیمت ارز دولتی با ما حساب می کنند، 
این درحالی است که اگر همان مبلغ در نظر گرفته شده 
از ســوی فیفا برای داور را به خودمان بدهند ، در بازار آزاد 
می توانیم به مبلغ بیشــتری بفروشــیم و به خاطر این 
مشکل همواره ضرر مالی می کنیم. به هرحال امیدوارم 
با مساعدت آقای تاج این مشکل که عمدتا با امور مالی 
فدراسیون است، حل شــود، در غیر این صورت بعد از 
جام جهانی می نشــینیم و فکر می کنیم تا یک تصمیم 

درست وحسابی برای حل آن بگیریم.

گفت وگوی »شهروند« با علیرضا فغانی، تنها داور ایرانی حاضر در جام جهانی ۲018 روسیه

پاداش ما را ارز می گیرند، ریالِ دولتی می دهند!
 با کمک ویدیوچک امیدوارم فینال جام جهانی را سوت بزنم               هنوز تصمیمی درباره خداحافظی بعد از جام ملت های  آسیا نگرفتم

شــهروند|  علیرضا فغانی به همراه رضا سخندان و محمدرضا 
منصوری تیم داوری ایرانی هســتند که این فرصت را به دســت 
آورده اند در جام جهانی ۲018 روسیه از سوی کمیته داوران فیفا برای 
قضاوت مسابقات انتخاب شوند. فغانی و تیم داوری اش در سال های 
اخیر به قدری در داوری درخشیدند که به  عنوان بهترین داور آسیا و 
ایران رسیدند و فینال مسابقات مهمی چون جام ملت های آسیا، لیگ 
قهرمانان آسیا، جام باشگاه های جهان ، المپیک برزیل و همچنین 
نیمه نهایی و بازی رده بندی جام کنفدراسیون ها را سوت زدند. حالا در 
کارنامه افتخارات ماندگار آنها تنها قضاوت در جام جهانی باقی مانده و 
اگر آنها بتوانند روند خوب سال های اخیر خود را ادامه بدهد، می توان 
این امیدواری را داشت که بازی رده بندی یا فینال جام جهانی را هم 
قضاوت کنند. البته رسیدن به این مهم کار بسیار سختی است اما 
فغانی در تمام سال های گذشته با این رویا داوری را دنبال کرد. فغانی 
البته در جام جهانی برزیل هم حضور داشت و با بدشانسی نتوانست 
قضاوتی داشته باشد و فقط داور چهارم 7 مسابقه بود. با وجود این در 
آستانه آغاز جام جهانی روسیه آنها به نوعی دومین تیم ملی ایران در 
این مسابقات مهم هستند و همین اتفاق بهانه ای شد تا گفت وگویی 
با این داور مطرح انجام بدهیم. در این مصاحبه داور بین المللی موفق 
فوتبال ایران درباره شرایط داوری مسابقات جام جهانی و سیستم 
ویدیوچک توضیحات کاملی ارایه داد و از اهداف خود حرف زد که 

جزییات آن را در زیر می خوانید. 

  شما در طول ســال های اخیر فینال جام ملت های آسیا، 
 فینال المپیک، فینال جام باشــگاه های جهان، رده بندی 
جام کنفدراسیون ها و فینال لیگ قهرمانان آسیا مسابقات 
بزرگی را قضاوت کرده اید. همه انتظار دارند که تیم داوری 
ایران بتوانند در جام جهانی روســیه مسابقات مراحل 
حســاس حذفی و حتی رده بندی یا فینال را هم قضاوت 
کنند. فکر می کنید که چقدر شانس دارید بتوانید فینال 

را قضاوت کنید.
بســتگی به عملکرد داوران در مســابقات و نمــره آنها دارد؛ 
مثلا در جام جهانی قبلی نیشــیمورا ژاپنی افتتاحیه را سوت زد و 
اشتباهاتی داشت که باعث شد دیگر به او داوری ندهند. او بعد 
از افتتاحیه فقط در بازی رده بندی توانست داور چهارم باشد. 
روشــن ایرماتوف ازبکســتانی رکوردار قضاوت متوالی 
در جام جهانی با داوری 9 بازی اســت. این نشــان 
می دهد که ملاک کیفیت داوری هاست. ما هم 
تمام تلاش خود را می کنیم تا با تمرکز و 
آمادگی کامل بازی ها را داوری کنیم. 
بــرای داوری کــه در جام جهانی 

کیفیت و اهمیت یک مسابقه سوت می زند 
باشــد و شــرایط قضاوت نباید تفاوتی داشته 

ترجیح هر بــازی را باید داشــته  منتهی  باشــد. 
مسابقه ای که فشار زیادی ما این اســت که در بازی اول 

و رفته رفتــه رو به جلو در آن نباشــد را قضاوت کنیم 
به تصمیم کمیته داوران حرکت کنیم. بعد از آن همه چیز 

دارد فینــال جام جهانی را فیفا بســتگی دارد. هر داوری دوست 
قضاوت کند. من هم برای رســیدن به این مهم تمام تلاش خود را کرده ام. 
منتهی هدف اول این اســت که در هر بازی بهترین عملکرد را داشــته 
باشم. ضمن این که سیستم ویدیوچک در این دوره کمک می کند که 
اشتباهات داوری به حداقل برســد و رقابت بین داوران با شانس برابر 

پیگیری شود.
  بعد از جام ملت های آســیا از داوری خداحافظی 

خواهید کرد؟
فعلا تصمیم قطعی برای انجام چنیــن کاری ندارم. باید 
ببینیم در جام جهانی چه اتفاقی رخ می دهد؛ البته با توجه به 
تلاش هایی که داشتیم و بازی های بزرگی که قضاوت کردیم 
در سمینار اخیر کنفدراسیون فوتبال آسیا هم مسئولان از ما 
خواستند که آمادگی خود را برای قضاوت در جام ملت های آسیا 
حفظ کنیم. از آن جا که جام ملت های آسیا در امارات چند ماه بعد 
از جام جهانی برگزار خواهد شد، احتمالا اگر خدا بخواهد در این 
مسابقات هم در صورتی که مشکلی وجود نداشته باشد، قضاوت 

خواهیم کرد.
  پس می توان پیش بینی کرد که آخرین فصل قضاوت 

خود را پشت سر خواهید گذاشت؟
به هر صورت جام جهانی و جام ملت های آسیا دو تورنمنت معتبر 
پیش رو هستند و بعد از آن درباره خداحافظی از داوری تصمیم خواهم 
گرفت. ضمن این که اصلا باید منتظر باشیم و ببینیم دوستان تمایلی 
بــه داوری کردن ما دارند یا نه. منتهی همیشــه گفته ام تا وقتی که 
شرایط خوبی برای قضاوت داشته باشم، داوری خواهم کرد. به محض 
این که به این نتیجه برسم که شرایط مهیا نیست، داوری را کنار 
می گذارم. منتهی با توجه به توضیحاتی که دادم در شرایط 
کنونی آمادگی قضاوت در جام جهانی و جام ملت های 

آسیا را دارم.

شهروند|  شانزدهمین دوره جام جهانی فوتبال از 10 
ژوئن 1998 )20خردادماه   سال 1377( به میزبانی کشور 

فرانسه و با حضور 32تیم برگزار شد.
جام شانزدهم با قوانین جدید

تغییر عمده جام جهانی 1998 نســبت به دوره های 
قبلی اضافه شــدن 8 تیم به این مســابقات بــود. برای 
نخستین بار فیفا تصمیم گرفت جام جهانی را با حضور 32 
تیم در 8 گروه 4 تیمی برگزار کند که از هر گروه 2 تیم برتر 
به دور حذفی راه پیدا می کردند. یکی دیگر از اتفاقاتی که 
برای تماشاگران فوتبال در جام شانزدهم تازگی داشت، 
قانون گل طلایی بود. درصورتی که 2 تیم در دور حذفی 
به تساوی می رسیدند و بازی به وقت اضافی می رفت، هر 
تیمی نخستین گل را به ثمر می رساند، برنده بازی می شد. 
از ســوی دیگر، اعلام وقت های تلف شــده از سوی داور 
چهارم بازی هم جزو قوانین جدید این دوره از بازی ها بود. 

اتفاقات تاریخی برای ایران 
تیم ملی فوتبال ایران بعد از 20 سال دوری از جام جهانی 
توانست برای دومین بار جواز حضور در این رویداد بزرگ را 
کسب کند. شاگردان ایویچ بعد از شکست دادن استرالیا 
در مرحله پلی آف در یک بازی تاریخی به فرانســه سفر 
کردند تا با تیم های یوگســلاوی، آمریکا و آلمان روبه رو 

شوند. 

نخســتین مســابقه که در غیاب عابدزاده برای ایران 
سخت گذشت، درنهایت با برتری یوگسلاوی روی تک گل 
سینیشا میهایلوویچ همراه شد. نسل طلایی فوتبال ایران 
که بازیکنان بزرگی همچون علی دایــی، کریم باقری، 
خداداد عزیزی و... را در خود جــای داده بود، در یکی از 
حساس ترین بازی های تاریخ فوتبال کشورمان به مصاف 
آمریکا رفتند. این مســابقه که به دلیل رابطه سیاســی 
بین 2 کشور از شــرایط خاصی برخوردار بود، درنهایت 
با 2 گل استیلی و مهدوی کیا در برابر یک گل بازیکنان 
آمریکایی به ســود ایران به پایان رسید. در سومین بازی 
هم درحالی  که ایران شانس صعود داشت، مقابل آلمان 
در شهر مون پلیه 2 بر صفر با گل های بیرهوف و کلینزمان 

شکست خورد تا با 3 امتیاز به خانه برگردد. 
شگفتی سازی کرواسی با بلاژویچ

جامائیکا، کرواســی، ژاپن و آفریقای جنوبی 4تیمی 

بودند که برای نخستین بار جواز حضور در جام جهانی را 
گرفتند. شاید کسی باورش نمی شد یکی از همین 4تیم 
به عنوان شگفتی ساز این دوره به مرحله نیمه نهایی برسد. 
کرواسی با هدایت میروسلاو بلاژویچ و دستیاری برانکو 
ایوانکوویچ در نخســتین تجربه خود به جمع 4تیم برتر 
جهان رسید. آنها در یک چهارم نهایی آلمان را 3بر صفر 
شکســت دادند تا نگاه همگان را به خود جلب کنند. با 
این که در نیمه نهایی جام شانزدهم هم کروات ها از میزبان 
پیش افتادند اما درنهایت از فرانســه ترمز آنها را کشید؛ 
اگرچه این پایان کار کرواســی نبود و آنها در رده بندی 
هم هلند را شکست داده و به عنوان سومی به جام جهانی 

رسیدند. 

قهرمانی خروس ها و ظهور زیدان
فرانســه که برای دومین بار میزبانــی جام جهانی را 
تجربه می کرد، تابه حال نتوانسته بود به عنوان قهرمانی 
این رویداد بزرگ برسد. آنها در فینال هم پرافتخارترین 
تیم جهان یعنی برزیل را در پیش داشتند که ستارگان 
بزرگی همچون رونالدو، ریوالدو و روبرتو کارلوس را در 
ترکیب خود جای داده بــود. خروس ها که عزم خود را 
برای بالابردن جام قهرمانی در خانه جزم کرده بودند، 
با 2ضربه سر زیدان از حریفشان پیش افتادند. با این که 
مارسل دزایی هم از زمین اخراج شده بود، امانوئل پتی در 
نیمه دوم گل سوم را وارد دروازه برزیل کرد تا سلسائو با 
تحمل یک شکست سنگین دستش از جام کوتاه بماند. 
این نخستین قهرمانی فرانسه در تاریخ جام جهانی بود 
که با درخشش پدیده ای به نام زین الدین زیدان به دست 
آمد. داود شوگر از کرواسی به عنوان آقای گل این دوره از 
مسابقات معرفی شد اما بدون  شک زیدان با درخشش 

خود نقش کلیدی در قهرمانی فرانسه ایفا کرد. 


